شكر وتقدير

أود أن أتقدم بخالص الشكر والتقدير لعدد من الأساتذة الذين ساهموا في إخراج هذا المعجم بشكله الذي هو عليه الآن وذلك من خلال إبدائهم العديد من الملاحظات المهمة كل حسب تخصصه.

فالشكر للأستاذ الدكتور عثمان الحسن محمد نور والأستاذ الدكتور عبد القادر عبد الله عرابي من قسم الدراسات الاجتماعية، كلية الآداب جامعة الملك سعود علي قراءتهما للمسودة الأولية وإبدائهما بعض الملاحظات المهمة عليها.

والشكر موصول للأستاذ توماس بوهم من قسم اللغة الألمانية، كلية اللغات والترجمة، جامعة الملك سعود علي قراءته للمسودة ومراجعته للترجمة الألمانية للمصطلحات الواردة في المعجم وصبره وجهده المقدر في ضبط وتصحيح العديد منها.

الشكر كذلك للدكتور ميشيل موثرايخ من قسم اللغة الألمانية كلية اللغات والترجمة، جامعة الملك سعود علي قراءته للمسودة وترجمة "الشكر والتقدير" و"المقدمة" إلى اللغة الألمانية.

و الشكر موصول أيضا للدكتور قريب الله هجو حمدون من قسم اللغة الإنجليزية، كلية اللغات والترجمة، جامعة الملك سعود علي ما قام به من جهد في ضبط وتصحيح ترجمة المصطلحات من اللغة الإنجليزية إلى اللغة العربية.

كما أود أن اشكر أيضا الأخ الدكتور الحسين الخزينة من قسم اللغة العربية وآدابها على قراءته للمسودة و تصحيحها.

والشَّكر موصول للَّاخ يوسف عابدين والأخ زاهر محمد نور اللّذان قاما بطباعة المسودة.

د. عمر عبد الجبار محمد أحمد

Acknowledgments

This dictionary would not have been in its present shape without the help of many people whom I must acknowledge.

Special thanks are due to the contributions of Professor Osman Alhassan Mohamed Nour and Professor Abdulkader Irabi from the Department of Social Studies, Faculty of Arts, King Saud University, for their efforts in reading the preliminary drafts and for invaluable comments and suggestions.

I especially want to acknowledge the help extended by Mr. Thomas Böhm from the Department of German Language, College of Languages and Translation, King Saud University for his great effort and patience with which he revised the dictionary concepts.

I would like to offer my thank Dr. Michael Muthreich from the Department of German Language, College of Languages and Translation, King Saud University for reading the final draft and for translating the introduction and acknowledgement into the German Language.

I would like to thank Dr. Gareeb Allah Hago Hamdoon, College of Languages and Translation, King Saud University for reviewing the English - Arabic translation of the dictionary concepts and for editing of the introduction and acknowledgement.

I owe much thanks to Dr. Hussein Alkhizaina from the Department of Arabic Language, Faculty of Arts, King Saud University for his efforts in editing the final manuscript.

To Mr. Yousif Abdeen And Mr. Zahir Mohamed Nour I extend my thankful acknowledgements for their care and concern in typing the manuscript.

Dr. Omar Abdelgabar M. Ahmed

إلي

الأستاذ الاثنولوجيا بالجامعات الألمانية

For

Professor Dr. Kurt Beck

Für Herren Professor Dr. Kurt Beck